

Preotul Iacob Cureleanu, ctitorul bisericii cu hramul Sfinților Apostoli Petru și Pavel din Târgu-Jiu

Daniela-Liliana Pătrașcu*

Abstract Iacob Cureleanu, the priest from the Gorj county, together with his wife, Maria, were part of the founders of the Church dedicated to the Holy Apostles Peter and Paul from Targu Jiu, built between 1927 – 1937. The family of the priest Iacob Cureleanu was joined by the families of Nae and Maria Dragoiescu and Gheorghe and Arethia Tatarescu as the founders of the Church.

A veteran of the First World War, Iacob Cureleanu was mobilized as a priest of the 10th Infantry Regiment "Putna", a unit that was part of the 6th Infantry Division, from where he was transferred, on March 10, 1918, to the Ambulance of the 14th Infantry Division, with residence in Roman.

Key words: First World War, priest, Church dedicated to the Holy Apostles Peter and Paul, Heros' Way, Targu Jiu.

Conform preotului Sergiu-Grigore Popescu, Iacob Cureleanu s-a născut la 10 aprilie 1871¹, însă datele cuprinse în anuarul Episcopiei Râmnicului Noului Severin pe anii 1921-1925, relevă faptul că acesta s-a născut la data de 19 aprilie 1871 în comuna Căineni, județul Gorj².

Pe de altă parte, într-o statistică întocmită în cursul anului 1928 de Protoieria județului Gorj, relativ la preotul Iacob Cureleanu se face precizarea că s-a născut la data de 10 aprilie 1870³, în timp ce, într-o adresă datată la 24 ianuarie 1923, însuși preotul Iacob Cureleanu, parohul bisericii cu hramul „Sfinții Apostoli” din Târgu-Jiu arăta că „sunt născut la 1 martie 1870 în comuna Curțișoara, județul Gorj, din părinții Dumitru Curelea și soția sa Ioana din numita comună”⁴.

În cuprinsul documentului redactat de către preotul Iacob Cureleanu la 24 ianuarie 1923 se mai făcea precizarea că „sunt căsătorit cu domnișoara Maria”⁵, fiica preotului Ioan Davițoiu, împreună cu care „am doi copii: Titu și Aurelian”⁶.

După obținerea diplomei de licență în Teologie nr. 1 686 în anul 1900⁷, Iacob Cureleanu s-a căsătorit, ceremonie oficiată la data de 8 noiembrie 1898⁸. În anuarul Episcopiei Râmnicului Noului Severin pe perioada 1921-1925, publicat la

* Doctor în Istorie, Muzeograf în cadrul Secției de Istorie – Arheologie a Muzeului Județean Gorj „Alexandru Ștefulescu” din Târgu-Jiu.

¹ Popescu 2010, p. 190.

² ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, p. 193.

³ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 446/1928, f. 199r.

⁴ Idem, dosar nr. 418/1923, f. 44.

⁵ *Ibidem*.

⁶ *Ibidem*.

⁷ Idem, dosar nr. 446/1928, f. 199r.

⁸ *Ibidem*.

Râmnicu-Vâlcea în anul 1925, se arată că preotul Iacob Cureleanu a fost hirotonit preot al parohiei „*Sfinții Apostoli*“ din Târgu-Jiu la data de 1 ianuarie 1889⁹, însă această dată este eronată întrucât nu putea fi hirotonisit preot înainte de căsătorie. De altfel, în cuprinsul aceluiași anuar al Episcopiei Râmnicului Noului Severin se menționează, la altă pagină, data de 1 august 1899 ca dată a hirotonisirii preotului Iacob Cureleanu¹⁰. Pe de altă parte, într-o situație statistică întocmită în cursul anului 1922, se consemnează faptul că preotul Iacob Cureleanu a fost hirotonisit în cursul lunii decembrie 1899¹¹.

Din statistica întocmită în anul 1928 de Protoieria județului Gorj reiese faptul că, după obținerea diplomei de licență în Teologie, preotul Iacob Cureleanu a slujit în calitate de preot „*paroh la biserica <<Buna Vestire>> din Caracal până în 1909*“¹².

Ca urmare a activității sale pastorale, preotul Iacob Cureleanu a fost ridicat la rangul de iconom stavrofor prin decretul episcopal nr. 4 265/1913¹³.

Totodată, prin adresa nr. 71 din 2 decembrie 1923, preotul Iacob Cureleanu arăta că, dintre preoții centrului parohial Târgu-Jiu, dețineau ranguri bisericești doar el și preotul Ioan Mălăescu. Referindu-se la persoana sa, preotul Iacob Cureleanu preciza că „*am rangul de Iconom cu Decretul Chiriarhal no. 2 287/1907 și rangul de Stavrofor cu decretul no. 4 265/1913*“¹⁴.

La mobilizare, Iacob Cureleanu a fost numit preot al Regimentului nr. 10 Infanterie, pentru ca, ulterior, să fie transferat la Ambulanța Diviziei a XIV-a Infanterie¹⁵. Referindu-se la mobilizarea sa, preotul Iacob Cureleanu nota, într-un „*Liturghier*“ de la începutul secolului al XIX-lea, aflat în patrimoniul bisericii cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu, la data de 17 decembrie 1917¹⁶, faptul că: „*Pe ziua de 15 octombrie 1917, după cererea mea, am fost mobilizat ca preot de armată cu ordinul nr. 1 581/1917 și repartizat la Regimentul 10 Infanterie Putna*“¹⁷. Ulterior, conform prevederilor ordinului nr. 1 976, preotul Iacob Cureleanu a fost transferat la Ambulanța Diviziei a XIV-a Infanterie.

Referindu-se la participarea sa, în calitate de preot militar, la primul război mondial, preotul Iacob Cureleanu arăta, într-o adresă datată 24 ianuarie 1923, că „*am fost mobilizat în gradul de locotenent în campania 1916-1918 cu ord. no. 1 538/1917 și numit pe ziua de 15 Decembrie 1917 ca confesor al Regimentului 10 Putna Infanterie, partea activă, Divizia a 6-a, cu reședința la Onești, județul Bacău, comandantul regimentului fiind Locotenent-Colonelul Dumitru Toescu*“¹⁸.

⁹ ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, pp. 193, 706.

¹⁰ *Ibidem*, p. 30.

¹¹ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 418/1923, f. 25.

¹² S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 446/1928, f. 199r.

¹³ ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, p. 267; S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 418/1923, f. 370v.

¹⁴ *Ibidem*, f. 367.

¹⁵ Popescu 2010, p. 190; Popescu 2018, pp. 194, 221.

¹⁶ Pătrașcu 2021, p. 127.

¹⁷ Copcea 2018, pp. 84-85.

¹⁸ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 418/1923, f. 44.

În continuarea documentului citat, preotul Iacob Cureleanu arăta că „*la acest regiment am stat până la 10 Martie 1918, când am fost transferat telegrafic la Ambulanța Diviziei a 14-a, cu reședința la Roman, de sub comanda domnului medic colonel Calolle*“¹⁹. În încheierea aceluiași document, preotul Iacob Cureleanu arăta că „*am fost demobilizat cu ord. no. 68 din 13 Martie 1918*“²⁰.

După demobilizarea sa, în martie 1918²¹, preotul Iacob Cureleanu a revenit în parohia „*Sfinții Apostoli*“ din Târgu-Jiu, unde avea să devină, după încheierea primului război mondial, președinte al Consistoriului Eparhial²².

Conform scriitorului Florian Copcea, într-un liturghier aflat la biserica cu hramul „*Sfinții Apostoli*“ din Târgu-Jiu, preotul Iacob Cureleanu a făcut următoarea însemnare, datată la 17 decembrie 1917 și realizată pe când se afla la Târgu Frumos: „*Servit-a și Smerenia Mea lui Dumnezeu în acest Sfânt locaș cu începere de la 23 Aprilie (Sf. Gheorghe) și până la 15 decembrie 1917 ca paroh provizoriu, în timpul invaziunii germano-austro-ungurilor, turco-bulgarilor în scumpa noastră patrie (până la Siret). Pe ziua de 15 octombrie 1917, după cererea mea, am fost mobilizat ca preot de armată cu ordinul nr. 1 581/1917 și repartizat la Regimentul 10 Infanterie Putna. Iconom Iacob Cureleanu, parohul Bisericii Sfinții Apostoli din Tg-Jiu, jud. Gorj*“²³. Ulterior, preotul Iacob Cureleanu a fost transferat, cu ordinul nr. 1 976, la Ambulanța Diviziei a XIV-a Infanterie, de unde avea să fie demobilizat, în cursul lunii martie 1918²⁴.

La scurt timp de la demobilizarea sa și revenirea la Târgu-Jiu, preotul Iacob Cureleanu avea să fie ales, la data de 6 decembrie 1919, de către preoții din Târgu-Jiu membru al comitetului școlar din cadrul Școlii de Băieți nr. 1, fapt consemnat în procesul verbal încheiat cu această ocazie²⁵. Ulterior, în cursul anului 1922, preotul Iacob Cureleanu a fost numit membru al Juriului de Onoare al Protoieriei Județului Gorj²⁶.

Într-o situație statistică întocmită în cursul anului 1922 se consemnează faptul că preotul Iacob Cureleanu, născut în comuna Curtișoara, județul Gorj, a fost „*mobilizat la Regimentul 10 Infanterie Putna*“²⁷ în perioada participării României la primul război mondial. Totodată, documentul citat releva faptul că, la data întocmirii sale, preotul Iacob Cureleanu era „*membru în consistoriul bisericesc și confesor la spitalul județean*“²⁸.

În același an, s-a constituit Societatea Preoțească „*Renașterea*“ a preoțimii din Oltenia, aceasta fiind recunoscută ca persoană juridică în cursul anului 1923,

¹⁹ *Ibidem*.

²⁰ *Ibidem*.

²¹ Popescu 1940, pp. 119, 130; Copcea 2018, p. 85.

²² Popescu 2010, p. 191.

²³ Copcea 2018, p. 85.

²⁴ *Ibidem*.

²⁵ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 478/1919, f. 74.

²⁶ ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, pp. 193.

²⁷ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 418/1923, f. 25.

²⁸ *Ibidem*.

având ca principale obiective: susținerea pregătirii „*pe plan teologic și social*”²⁹ a preoțimii oltenice; elaborarea unui „*plan uniform și unitar de acțiune socială a clerului*”³⁰, „*culturalizarea, evanghelizarea și moralizarea satelor și orașelor*”³¹; „*cultivarea simțului de solidaritate între preoți, pe de o parte, și între preoți și popor, pe de altă parte*”³²; apărarea prestigiului Bisericii și preoțimii, dar și sprijinirea preoților aflați în suferință, încurajarea clericilor merituosi și sprijinirea operelor caritabile.

Conform raportului de activitate a societății preoțești „*Renașterea*” pe anul 1923, întocmit de către preotul Sebastian Pârvulescu, președintele comitetului județean Gorj al societății, juriul de onoare al filialei gorjene s-a „*constituit la 17 august 1922*”³³, avându-i membrii pe preoții: Vasile Brâncuși, Grigore Bardan, Ioan Scrădeanu, Iacob Cureleanu și Sebastian Pârvulescu³⁴. În cursul anului 1923, „*acest juriu a ținut o ședință la 21 iunie*”³⁵.

Preotul iconom stavrofor Iacob Cureleanu³⁶ avea să activeze în cadrul juriului de onoare al filialei gorjene a societății preoțești „*Renașterea*” și în cursul anului 1924, alături de: preotul sachelar Grigore Bardan, preotul Vasile Brâncuși, preotul sachelar Sebastian Pârvulescu și preotul Ioan Scrădeanu, toți aceștia fiind numiți în juriu prin ordinul episcopal nr. 4 760/1922³⁷.

La 1 martie 1924, în județul Gorj, care cuprindea 148 de parohii, se înființaseră comitete culturale și sfaturi moralizatoare, conform prevederilor statutului societății „*Renașterea*” a preoțimii din Episcopia Râmnicului Noului Severin, publicate la 23 mai 1923 în „*Monitorul Oficial*”, în cadrul a 118 parohii³⁸. Cele 148 de parohii din județul Gorj erau grupate în 14 centre parohiale, conducătorul centrului parohial Târgu-Jiu fiind preotul Iacob Cureleanu de la parohia „*Sfinții Apostoli*”³⁹.

Societatea preoțească „*Renașterea*” a beneficiat de sprijinul material al preoților gorjeni, astfel că, până la finele anului 1924, un număr de 139 de preoți donaseră, în vederea bunei funcționări a societății și atingerii scopurilor acesteia, suma de 193 000 de lei⁴⁰, printre donatori numărându-se și preotul Iacob Cureleanu de la parohia „*Sfinții Apostoli*” din Târgu-Jiu, care donase suma de 1 500 de lei⁴¹,

²⁹ ***, *Viața bisericească în Oltenia. Anuarul Mitropoliei Olteniei pe anul 1941*, p. 18.

³⁰ *Ibidem*.

³¹ *Ibidem*.

³² *Ibidem*.

³³ ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, pp. 115-116.

³⁴ *Ibidem*.

³⁵ *Ibidem*.

³⁶ Pătrașcu 2021, p. 128.

³⁷ ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, p. 193.

³⁸ *Ibidem*, p. 14.

³⁹ *Ibidem*, p. 30.

⁴⁰ *Ibidem*, p. 246.

⁴¹ *Ibidem*.

în timp ce, preotul Dumitru Filipescu de la aceeași parohie a donat suma de 2 000 de lei⁴².

În cursul anului 1926, parohia „*Sfinții Apostoli*“ din Târgu-Jiu⁴³ avea arondate „400 de familii ortodoxe și 20 de familii de alte confesiuni“⁴⁴. Ulterior, în cursul anului 1928, parohia „*Sfinții Apostoli*“ din Târgu-Jiu, unde preotul Iacob Cureleanu era paroh, număra 1 872 de credincioși ortodocși, 8 greco-catolici, 7 romano-catolici și 5 musulmani⁴⁵, fiindu-i arondate bisericile cu hramurile „*Sfinții Apostoli*“ și „*Sf. Nicolae*“. În același an, biserica parohială, cu hramul „*Sfinții Apostoli*“, „e în construcție, de zid, de nou“⁴⁶, din inițiativa enoriașilor, „pe locul celei vechi, care s-a dărâmat din cauza totalei ei ruine“⁴⁷. În cuprinsul documentului citat se face precizarea că parohia „*Sfinții Apostoli*“ din Târgu-Jiu „are bibliotecă cu 430 de volume și enoriașii se folosesc de ea, dar nu cum ar fi de dorit“⁴⁸.

Bibliotecile parohiale s-au înființat ca urmare a adresei nr. 2 011 din data de 27 aprilie 1923, prin care Episcopul Râmnicului Noului Severin, Bartolomeu Stănescu, înștiința Protoieria județului Gorj în legătură cu faptul că „am dispus ca pe lângă toate bisericile din orașe, care au preot, să se formeze biblioteci pentru copii, cu îndatorirea pentru cucernicii preoți respectivi de a face să fie citită de acești mici enoriași ai cucerniciilor lor“⁴⁹.

La 13 noiembrie 1927, preotul Iacob Cureleanu a participat, alături de protopopul Grigore Prejbeanu și preotul Aurel Barbici la oficierea slujbei de reînhumare a osemintelor aviatorului gorjean Vasile Craiu în biserica cu hramul „*Sfinții Voievozi*“ din Târgu-Jiu, fapt relatat de săptămânalul „*Gorjanul*“ în numărul din data de 14 noiembrie 1927⁵⁰.

Osemintele aviatorului gorjean Vasile Craiu, decedat la 24 august 1918 pe aerodromul din Bârlad au fost exhumate, fiind aduse la Târgu-Jiu pentru a fi reînhumate în Cimitirul Eroilor, la inițiativa filialei gorjene a societății „*Cultul Eroilor*“, filială prezidată de către domnul Jean Bărbulescu, proprietarul săptămânalului „*Gorjanul*“.

Preotul Iacob Cureleanu, împreună cu soția sa, Maria, se numără printre ctitorii bisericii cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu, construită în perioada 1927-1937 pe locul unei biserici de lemn ctitorite în anul 1747⁵¹. Familiei preotului Iacob Cureleanu i s-au alăturat, ca ctitori ai bisericii cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu, Nae și Maria Drăgoescu și

⁴² *Ibidem*.

⁴³ Pătrașcu 2021, p. 129.

⁴⁴ ***, *Anuar pe anii 1921-1925*, p. 413.

⁴⁵ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 446/1928, f. 105r.

⁴⁶ *Ibidem*.

⁴⁷ *Ibidem*.

⁴⁸ *Ibidem*.

⁴⁹ Idem, dosar nr. 418/1923, f. 178.

⁵⁰ „*Gorjanul*“, 14 noiembrie 1927, p. 1.

⁵¹ ***, *Viața bisericească în Oltenia. Anuarul Mitropoliei Olteniei pe anul 1941*, p. 322; Cornoiu et. al. 2004, *passim*.

Gheorghe și Arethia Tătărescu⁵², ceremonia de punere a pietrei de temelie a noii biserici cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu având loc la data de 8 septembrie 1927⁵³.

După încheierea lucrărilor de construcție a noii biserici, la data de 20 octombrie 1937, Liga Națională a Femeilor Române, filiala Gorj, prezidată de către doamna Arethia Tătărescu, aducea la cunoștința primăriei orașului Târgu-Jiu, prin adresa nr. 6 330, hotărârea de a dăruii comunității „*o coloană și un portal de piatră, opere ale marelui sculptor Brâncuși, care în chipul acesta aduce un prinos de recunoștință județului său natal*“⁵⁴.

În acest context, conducerea Ligii Femeilor Române, filiala Gorj, arăta că se dorea: „*Crearea unei străzi care va purta numele <<Calea Eroilor>>, cale care va porni din preajma Jiului, trecând prin Grădina Publică, pentru a merge până la actualele cazărmi [...]*“.

La începutul acestei căi se va așeza portalul sus-numit, iar pe promontoriul ei, lângă cazărmi, se va ridica coloana recunoștinței, legându-se astfel amintirea locurilor pentru care au luptat eroii gorjeni, cu ideea recunoștinței fără de sfârșit simbolizată prin coloană“⁵⁵.

În scopul trasării „*Căii Eroilor*“, Liga Femeilor Române, filiala Gorj, a strâns suma de 750 000 de lei, sumă folosită pentru despăgubirea proprietarilor de terenuri ce urmau a fi expropriate în vederea realizării ansamblului sculptural de către Constantin Brâncuși⁵⁶.

Totodată, în cuprinsul aceluiași document, se preciza faptul că Liga Femeilor Române, filiala Gorj, urma a se ocupa și de finalizarea construcției „*bisericii Sfinții Apostoli, care se află pe strada destinată Eroilor*“⁵⁷.

În cursul anului 1927, vechea biserică cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu a fost demolată, pentru ca, printr-o adresă înregistrată la primăria orașului Târgu-Jiu cu nr. 7 501, în data de 27 octombrie 1938, Liga Femeilor Române, filiala Gorj, să anunțe că „*predă orașului Târgu-Jiu monumentele închinat eroilor*“⁵⁸, inclusiv noua biserică cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“, ce avea să fie sfințită de un sobor de preoți condus de către protopopul județului Gorj de la acea dată, Grigore Prejbeanu, în prezența patriarhului Miron Cristea⁵⁹. Ulterior, preotul paroh Iacob Cureleanu avea să slujească încă doi ani la noua biserică cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu.

Referindu-se la reconstruirea bisericii cu hramul „*Sfinții Apostoli Petru și Pavel*“ din Târgu-Jiu, într-un articol publicat în săptămânalul „*Gorjanul*“ se arăta

⁵² ***, *Viața bisericească în Oltenia. Anuarul Mitropoliei Olteniei pe anul 1941*, p. 322.

⁵³ Copcea 2018, p. 85.

⁵⁴ S.J.A.N. Gorj, Fond Primăria orașului Târgu-Jiu, dosar nr. 108/1937, f. 1.

⁵⁵ *Ibidem*.

⁵⁶ *Ibidem*.

⁵⁷ *Ibidem*.

⁵⁸ *Ibidem*.

⁵⁹ Copcea 2018, p. 85.

că „biserica cu hramul <<Sfinții Apostoli>> din orașul nostru, a cărei vechime apropia 200 de ani, a fost dărâmată, în locul ei urmând a se înălța un nou lăcaș de rugăciune, măreț, după toate cerințele moderne, demn de un oraș a cărui populațiune poartă numai pe Hrist în sufletul ei”⁶⁰.

În aceste condiții, în cuprinsul aceluiași articol, se preciza faptul că „inițiativa ridicării noului lăcaș se datorește, în cea mai mare parte, domnului Nae Drăgoescu, proprietar din localitate, și părintelui paroh Iacob Cureleanu, la care s-au alăturat și alți credincioși din parohia respectivă”⁶¹, astfel că, „domnul Drăgoescu a donat, până în prezent, 200 000 de lei; de la diferiți credincioși din parohie s-au adunat aproximativ 300 000 lei, iar domnul Pantelimon Voiculescu, proprietar din Bălești, a donat 100 000 de lei”⁶².

Ceremonia de punere a pietrei de fundație a bisericii cu hramul „Sfinții Apostoli Petru și Pavel” din Târgu-Jiu⁶³ a avut loc la 8 septembrie 1927, „cu care prilej s-a oficiat un serviciu religios de către toți preoții orașului și s-au ținut cuvântări de către un preot, de către domnul Nae Drăgoescu și de către domnul Constantin Bălănescu, primarul orașului”⁶⁴.

În cursul anului 1941, parohia „Sfinții Apostoli Petru și Pavel” din Târgu-Jiu avea 650 de familii totalizând 2 450 de enoriași⁶⁵. Pe lângă biserica parohială, în parohie existau două biserici filiale, una cu hramul „Sfântul Nicolae”, construită din zid în anul 1810 și reparată în anul 1901, iar cea de-a doua având hramul „Sfântul Dumitru” și fiind construită din zid în anul 1910⁶⁶.

Preotul Iacob Cureleanu a fost întâi stătător al centrului parohial Târgu-Jiu, fiind ales în calitate sa de paroh al bisericii cu hramul „Sfinții Apostoli” din Târgu-Jiu, „parohia unde domiciliază”⁶⁷.

În calitate sa de întâi stătător al centrului parohial Târgu-Jiu, preotul Iacob Cureleanu îl înștiința pe protopopul județului Gorj, prin adresa nr. 4 din data de 26 octombrie 1921, că „am convocat, în ziua de 9 ale curente, pe preoții din acest oraș în Biserica Catedrală, spre a fixa ordinea și zilele în care urmează a se ține conferințele în parohiile ce compun acest centru parohial, dar la o dată nu s-au întrunit dintre cucernicii preoți decât subsemnatul, preot Victor Dobrescu și preot D. Filipescu”⁶⁸.

În consecință, „la a doua convocare, care a avut loc în ziua de 13 curent, nu s-a prezentat decât subsemnatul și pr. Constantin Popescu, iar la a treia

⁶⁰ *** , *Nou locaș de rugăciune în Tg-Jiu*, în „Gorjanul”, an IV, nr. 29-30/12-20 septembrie 1927, p. 1.

⁶¹ *Ibidem*.

⁶² *Ibidem*.

⁶³ Pătrașcu 2021, p. 130.

⁶⁴ *** , *Nou locaș de rugăciune în Tg-Jiu*, în „Gorjanul”, an IV, nr. 29-30/12-20 septembrie 1927, p. 1.

⁶⁵ *** , *Viața bisericească în Oltenia. Anuarul Mitropoliei Olteniei pe anul 1941*, p. 322.

⁶⁶ *Ibidem*.

⁶⁷ S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 446/1928, f. 199r.

⁶⁸ Idem, dosar nr. 406/1921, f. 95; Pătrașcu 2021, p. 141, p. 188.

convocare, care avut loc în ziua de 16 curent, s-au prezentat: subsemnatul, pr. Victor Dobrescu, pr. D. Filipescu și pr. Constantin Popescu⁶⁹.

În cadrul întrunirii din data de 16 octombrie 1921, preoții: Iacob Cureleanu, Victor Dobrescu, Dumitru Filipescu și Constantin Popescu au decis că „prima ședință a acestui centru se va ține duminică, 30 octombrie a. c., în biserica filială <<Sf. Treime>> din suburbia Olari”⁷⁰. Cu același prilej, s-a decis că „predica la serviciul religios din acea zi o va ține preotul Dumitru Filipescu”⁷¹, în timp ce, conferința va fi rostită de către preotul Iacob Cureleanu⁷².

Totodată, cei prezenți la întrunirea din data de 16 octombrie 1921 au decis ca următoarele ședințe ale centrului parohial Târgu-Jiu din cursul anului 1921 să se desfășoare la 27 noiembrie, respectiv la 18 decembrie⁷³. În acest sens, s-a hotărât că „a doua ședință se va ține duminică, 27 noiembrie a. c., în biserica filială cu hramul <<Sf. Nicolae>>”⁷⁴, prilej cu care „predica se va ține de pr. I. Cureleanu, conferința de pr. Victor Dobrescu”⁷⁵, în timp ce, „a treia ședință se va ține duminică, 18 decembrie a. c., în biserica parohială <<Sfinții Apostoli>>”⁷⁶, prilej cu care „predica se va ține de pr. Victor Dobrescu, conferința de pr. D. Filipescu”⁷⁷.

Pe lângă activitatea pastorală, preotul Iacob Cureleanu a răspuns apelurilor ce vizau ajutorarea celor în nevoie, așa cum a fost cazul la 7 august 1928, când îl înștiința pe protopopul Protoieriei I Târgu-Jiu în legătură cu faptul că „vă înaintez suma de lei una sută (lei 100), bani adunați prin chetă la biserică în ziua de șase august a. c., ca ajutor pentru sinistrații din Bulgaria și Grecia, ale căror gospodării au fost nimicite cu ocazia recentelor cutremure de pământ survenite în acele țări”⁷⁸. Menționăm faptul că, în scopul ajutorării sinistraților din Bulgaria și Grecia, la 17 iulie 1928, se făcuse un apel al Protoieriei I Târgu-Jiu către toți preoții din cuprinsul acelei protoierii⁷⁹.

Ulterior, la 16 august 1928, preotul Iacob Cureleanu trimitea Protoieriei I Târgu-Jiu o adresă conform căreia „avem onoare a Vă înainta suma de lei două sute cincizeci (250), bani adunați de la credincioși în ziua de 15 ale curente pentru restaurarea Bisericii Sfântului Mormânt, deteriorată de cutremurele de pământ”⁸⁰.

În concluzie, preotul Iacob Cureleanu de la parohia „Sfinții Apostoli Petru și Pavel” din Târgu-Jiu a activat, în calitate de preot militar, atât în cadrul Regimentului nr. 10 Infanterie Putna, în perioada 15 decembrie 1917 – 10 martie

⁶⁹ Idem, dosar nr. 406/1921, f. 95.

⁷⁰ Ibidem.

⁷¹ Ibidem; Pătrașcu 2021, p. 131.

⁷² Ibidem.

⁷³ Idem, dosar nr. 406/1921, f. 95.

⁷⁴ Ibidem.

⁷⁵ Ibidem.

⁷⁶ Ibidem.

⁷⁷ Ibidem.

⁷⁸ Idem, dosar nr. 446/1928, f. 161.

⁷⁹ Ibidem.

⁸⁰ Ibidem, f. 165.

1918, cât și, pentru doar câteva zile, înainte de demobilizare, în calitate de preot al Ambulanței Diviziei a XIV-a Infanterie.

BIBLIOGRAFIE

• Documente inedite

S.J.A.N. Gorj, Fond Primăria orașului Târgu-Jiu, dosar nr. 108/1937.

S. J. A. N. Gorj, Fond Protoieria județului Gorj, dosar nr. 478/1919, 418/1923, 446/1928.

• Studii și articole

***, *Nou locaș de rugăciune în Tg-Jiu*, în „Gorjanul“, an IV, nr. 29-30/12-20 septembrie 1927, 4 p.

• Lucrări speciale

Copcea 2018, Copcea, F., *Memorialul preoților români din Primul Război Mondial. 1916-1918*, Craiova, Editura GRAFIX, 386 p., ISBN 978-606-791-604-1.

Pătrașcu 2021, Pătrașcu, D.-L., *Participarea preoților militari gorjeni la Primul Război Mondial*, Târgoviște, Editura Cetatea de Scaun, 457 p., ISBN 978-606-537-552-9.

Popescu 1940, Popescu, G., *Preoțimea română și întregirea neamului. Chipuri, fapte, suferințe și pilde pentru viitor*, ediția a 1-a, vol. I, București, Tipografia „Vremea”.

IBIDEM 2018, ediția a 2-a, vol. I, București, Editura Basilica, ISBN 978-606-29-0228-5.

Popescu 2010, Popescu, S.-G., *Participarea clerului din Oltenia la luptele sociale și naționale ale poporului român (secolele XIX și XX)*, Craiova, Editura Aius, 336 p., ISBN 978-606-562-028-5.

• Lucrări generale

***, *Anuar pe anii 1921-1925*, Episcopia Râmnicului Noului Severin, Tipografiile Române Unite, București, 1925, 944 p.

***, *Viața bisericească în Oltenia. Anuarul Mitropoliei Olteniei pe anul 1941*, Sfânta Mitropolie a Olteniei, Râmnicului și Severinului, Tipografia Sfintei Mitropolii a Olteniei, Râmnicului și Severinului, Craiova, 1941.

Cornoiu *et. al.* 2004, Cornoiu, A.-E., Mischie, N., Alexandrescu, C., *Monografia bisericii Sfinții Apostoli*, Târgu-Jiu, Editura Rhabon, 205 p., ISBN 973-7717-06-6.

